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کارشناسان ریسک شکست دوباره در بازار سرمایه را بررسی می کنند

بورس فریبنده

احیای وزارت بازرگانی؛ تکرار تجربه شکست خورده

شــرق: بورس در سال ۱۴۰۲ رکورد تاریخی خود را شکست و با عبور از قله خبرساز ســال ۱۳۹۹ یعنی دو میلیون و ۱۰۳ هزار واحد هم اکنون عدد دو میلیون و ۳۶۵ هزار واحد را در کارنامه خود به ثبت 
رسانده است. رکوردشکنی بورس این بار اما در سکوت رخ داد و جنجال ها و صف ها و خبرسازی های سال ۱۳۹۹ را به دنبال نداشت. علت هم تنها یک گزاره به نظر می رسد: «چشم مردم از بازار سرمایه 
ترســیده است». با این حال وسوسه های صعود دوباره شاخص کل و رکوردشکنی آن، همچنان دست از ســر مردم برنمی دارد؛ مردمی که این سال ها با جهش مداوم نرخ تورم با دلهره ازدست دادن 
یک شبه دارایی هایشان مدام دست و پنجه نرم کرده اند و به دنبال مأمنی برای حفظ ارزش سرمایه خود سرگردان بازارهای مختلف و ریسک هایش شده اند. اما آیا شکست بورس دوباره تکرار می شود؟

بارقه های امید در بازار سرمایه
سهام داران بازار ســرمایه در دو سال گذشته روزهای بسیار بدی 
را پشت سر گذاشــته اند. بسیاری تمام دار و ندارشان را بورس باختند 
و برخی در انتظاری طولانی به تماشــای بازار سرخ نشستند تا بلکه 
دوباره ســرمایه رفته را احیا کنند. هرچند با احیای سرمایه اولیه، باز 
هم تورم در آســتانه ۵۰ درصد به ســهام داران بورس زیان رسانده 
اســت. حالا اما سال ۱۴۰۲ با اقبال بورس مواجه بوده و شاخص کل 
رکورد تاریخی ســال ۱۳۹۹ را شکسته و به قله دو میلیون ۳۶۵ هزار 
واحد رسیده است. صعود مدامی که گهگدار با عقبگردهای کوچک 
همراه بوده اما در مجموع رضایت ســهام داران را به دنبال داشته و 
امیدها را برای جبران زیان های ســین در دل آنها زنده کرده اســت. 
در همین زمینه چندی پیش دنیای اقتصاد درباره آینده بازار سرمایه 
یک نظرســنجی با شــرکت ۴۰ کارشناس منتشــر کرده که براساس 
آن بیشــتر این کارشناسان معتقد هســتند بورس در سال ۱۴۰۲ روند 
صعودی خود را حفظ می کند و در مقایســه با بازارهای دیگر سود و 
بازدهی بیشتری خواهد داشت. در نظرسنجی دیگری صاحب نظران 
معتقدند تا پایان بهار نماگرهای بورســی همچنان شــیب رو به بالا 
و معتــدل را تجربه خواهند کرد و صنایع و شــرکت های دلارمحور، 
شانس بیشــتری برای رشد خواهند داشت. ســرمایه گذاران اعتقاد 
دارند که بازار با رهبری ارز می تواند نقدینگی بیشــتری را جذب کند. 
فعالان اقتصادی قیمت گذاری دســتوری و دخالــت در روند بازار را 
بزرگ ترین ریسک در داد و ستدها دانسته و آن را مانع از رشد بورس 
می دانند. در نظرســنجی به عمل آمده، ۴۰ درصد از شرکت کنندگان 
اعتقاد داشــتند که بورس تهران تا پایان خرداد ســال جاری رشدی 
بیش از ۲۵ درصد را تجربه خواهد کرد. ۳۰ درصد هم معتقد بودند 
رشد ۱۵ تا ۲۵ درصدی در انتظار بورس است. ۲۵ درصد هم رشد ۱۰ 

تا ۱۵ درصدی را پیش بینی کرده اند.
علت رشد بورس چیست؟

حالا بســیاری از سهام دارانی که چشمشان از این بازار ترسیده، با 
احتیاط به پنل های معاملاتی خود نزدیک شده اند و برای بازی دوباره 
در این زمینه گرفتار تردید شده اند. عباسعلی حقانی نسب، کارشناس 
ارشد بازار سرمایه، علت اصلی رشد شاخص بورس در سال ۱۴۰۲ را 
جاماندگی بازار سرمایه از سایر بازارها می داند و به «شرق» می گوید 
که «شاخص واقعی در بازار سرمایه هنوز رشد نکرده است و از سال 
۱۳۹۹ تاکنون سالانه ۳۵۰ تا ۴۰۰ هزار میلیارد تومان سود تقسیم شده 
و این سود از شــرکت ها خارج شده اما عملا این میزان تقسیم سود 
تأثیر منفی بر شاخص کل نگذاشته است؛ بنابراین رشد شاخص کل 
بورس درحال حاضر رشــد غیرواقعی است ». او در ادامه با اشاره به 
خبر دریافت مالیات ۶۰ درصدی از سوداگران مسکن می گوید که این 
دسته اخبار به همراه وعده هایی که حاکی از محدودیت معاملات ارز 
برای سفته بازان و... است، باعث شده سرمایه گذاران سرمایه خود را 
به بورس منتقل کنند و این مســئله، یکی دیگر از علل رشد شاخص 
کل بورس اســت. ضمن اینکه صعود تــورم را هم باید یکی دیگر از 
عوامل رشــد شاخص بورس دانســت. فرید اسماعیلیان، فعال بازار 
سرمایه و کارشناس ســرمایه گذاری هم به پایگاه اطلاع رسانی اتاق 
بازرگانی ایران گفته است که «بورس در حال بازیابی جایگاه خود در 
میان بازارهای موازی است که بیش از دو سال بازدهی بالاتر از بازار 
ســرمایه داشــتند و نقدینگی نیز با توجه به تحولات اقتصاد کلان و 
آرامش نسبی در فضای سیاســی، این موضوع را درک کرده است». 
او با اشــاره به شکســت مقاومت تاریخی شاخص کل توضیح داده 
است: «پول هایی که حاضر به خرید سهام در منطقه بالای مقاومت 
هســتند، تا اینجای کار حتی اجازه اصــلاح زمانی قابل توجه هم به 

بــازار نداده اند؛ اما وضعیت فعلی معاملات بــا وجود مقبول بودن 
ارزش معامــلات حاکــی از این اســت کــه بروز یک اصــلاح برای 
شاخص کل بسیار محتمل اســت و فعالان بازار باید در تحلیل های 
خود این موضوع را نیز در نظر بگیرند». اســماعیلیان تأکید می کند: 
«هیچ مصداقی وجود ندارد که اصلاح شــاخص کل و منفی شــدن 
فضای بازار در این دوره به معنای آخر کار بازار و تغییر روند آن باشد  
بلکه انتظار می رود با یک اصلاح درست قیمتی و زمانی، به واسطه 
ورود پول های پارک شــده در حساب متقاضیان سهام، بورس با رشد 

مطلوبی مواجه شود».
متولیان بورس: به فکر سرمایه گذاری بلندمدت باشید!

رضــا عیوض لو، معاون نظــارت بر بورس های ســازمان بورس 
هــم دیروز در یــک برنامه رادیویــی گفت که «بازار ســرمایه در دو 
ســال گذشــته نســبت به بازارهای دیگر عقب ماندگی پیــدا کرد و 
در حال حاضر درصدد جبران این عقب ماندگی است. از طرفی دیگر، 
شــاهد افزایش سودآوری شــرکت های بورسی و فرابورسی هستیم 
که به مــدد افزایش قیمت محصولات آنها و تــورم به وجود آمده 
و در نتیجه درآمد شــرکت ها و ســود آنها را افزایش داده است. به 
گــزارش فارس این مدیر بازار ســرمایه با بیان اینکــه در حال حاضر 
شاهد شــرایط باثبات در بورس هســتیم، گفت: «رشدی که در سه 
ماه اخیر در بازار سرمایه شاهد هســتیم، از دید تولیدکنندگان اتفاق 
خوبی اســت که می توانند با هدایت منابع به ســمت صندوق های 
ســرمایه گذاری و انجام سرمایه گذاری غیرمســتقیم، از نوسانات در 
امــان بماننــد و اگر بخواهیم توصیه ای به ســرمایه گذاران داشــته 
باشیم، این است که برای مدیریت ریسک سرمایه گذاری اگر حرفه ای 
نیســتند، حتما از صندوق های سرمایه گذاری وارد شــوند و در بازار 
سرمایه گذاری کنند». عیوض لو در ادامه تأکید کرد: «افراد غیرحرفه ای 

تا حد امکان از ســرمایه گذاری مســتقیم و خرید و فروش شرکت ها 
پرهیز کنند، چون ممکن اســت دچار آسیب هایی از محل نوسانات 
بازار شــوند». عضو هیئت مدیره سازمان بورس درباره شرایط تورمی 
و نگرانی مردم برای ســرمایه گذاری در بــورس گفت: «من متوجه 
نگرانی مردم هســتم اما تجربه نشــان می دهد که ســرمایه گذاری 
طولانی مدت در بورس ما را نسبت به تورم مصون می کند و این بازار 
مأمنی برای حفظ نوسانات تورمی است، البته باید سرمایه گذاری در 
بورس با مطالعه و به شــکل سرمایه گذاری غیرمستقیم انجام شود 
و شــرکت ها می توانند به افزایش تأمین مالی بنگاه های خود از بازار 
ســرمایه اقدام کنند و شرکت های بورســی و فرابورسی می توانند از 
جریان نقدینگی موجود در بازار اســتفاده کننــد و این منابع را برای 
تأمین ســرمایه در گردش یا اجرای طرح های در دســت اجرا به کار 
بگیرند و ما پیشــنهاد می دهیم صاحبان کســب و کار و شرکت ها از 
منابع موجود بازار ســرمایه استفاده کنند که اثر این سرمایه گذاری ها 

در پنج تا ۱۰ سال آینده در اقتصاد مشاهده خواهد شد».
احتیاط کنید!

با این حال برخی کارشناســان نسبت به وضعیت بورس و رعایت 
احتیاط در این بازار هشــدار می دهند. داوود ســوری، اقتصاددان، در 
گفت وگویی که با اکو ایران داشــته اســت، توضیح می دهد که بازار 
سرمایه در ایران انعکاس خوبی از اقتصاد کشور نیست؛ چراکه وقتی 
از بازار سهام شرکت ها صحبت می شود، به نظر می آید صحبت از یک 
اقتصاد رقابتی با کمترین دخالت دولتی ها مطرح است، در حالی که در 

اقتصاد ما این چنین نیست. او توضیح می دهد که در اقتصاد کشور به 
دلیل اینکه مشخص نیست دولت  هر روز چه تصمیمی می گیرد و این 
تصمیم ها چه تأثیری بر وضعیت درآمدی شــرکت ها دارد، نمی توان 
تحلیلی درســت ارائه داد و نااطمینانی بزرگ ترین چالشی است که 
در بازار ســهام وجود دارد و منشأ آن هم دولت و تصمیم های دولتی 
و اداری اســت که نااطمینانی را در بازار بیشــتر می کند. عباســعلی 
حقانی نسب، تحلیلگر ارشد بازار سرمایه هم با سوری هم عقیده است 
و به «شــرق» توضیح می دهد که «ساختارهای بازار سرمایه در سال 
۱۴۰۲ تفاوت چندانی با ساختار بازار در سال ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ ندارد و به 
نظر می رسد دولت برای کنترل بازارهای واسطه ای مانند ارز، خودرو 
و مسکن تصمیم دارد بورس را جذاب نشان بدهد و از سمت دیگر به 
دلیل استهلاک سرمایه گذاری در زیرساخت های اقتصادی می خواهد 
نقدینگی سرگردان را به سمت سرمایه گذاری در صنایع ببرد؛ بنابراین 
اگرچه گرایش ســرمایه به بورس ذاتا و ماهیتا اتفاق خوبی است  اما 
به دلیل سابقه دولت های ناکارآمد در بازار سرمایه ایران باید مراقب 
بود و چشم بســته به این بازار اعتماد نکرد». او در ادامه تأکید می کند 
که همچنان سهم سرمایه گذاری غیرمســتقیم در بازار سرمایه ایران 
بسیار پایین است و تنها بین نیم تا یک درصد سرمایه بورس را تشکیل 
می دهد. این به آن معناســت که مردم همچنان به صورت مستقیم 
وارد بورس می شــوند و سرمایه خود را به صندوق ها و سبدگردان ها 
نمی سپارند و این مسئله خطر و ریسک بزرگی برای سهام داران خرد 

به دنبال دارد.

پنجشنبه
۷ اردیبهشت ۱۴۰۲

سال بیستم      شماره ۴۵۳۹

شــرق: لایحه تشــکیل وزارت بازرگانی در دولت تصویب شد؛ این خبری است که دیروز 
فارس آن را منتشر کرد و به گمانه زنی ها برای تشکیل دوباره این وزارتخانه پس از انحلال 
آن پایان داد. تفکیک بازرگانی از مجموعه صمت و تشــکیل سازمان به جای وزارتخانه 
نه تنها دنباله روی از سیاســت های شکست خورده پیشــین در حوزه تنظیم بازار از مسیر 
واردات اســت بلکه امکان نظارت مجلس را کاهش داده و امکان فرار این ســازمان از 
پاسخ گویی را افزایش می دهد. نزدیک به یک سال از طرح استیضاح وزیر صنعت، معدن 
و تجارت و درخواســت امهال این موضوع از ســوی رئیس جمهور با وعده ارائه لایحه 
تشــکیل وزارت بازرگانی می گذرد. کارشناســان اقتصادی و برخــی نمایندگان مجلس، 
تفکیــک بازرگانی از بدنه وزارت صمت را به دلیــل رویکرد واردات محوری این حوزه در 
تقابــل با تولیــد داخلی عنوان و با این امر مخالفت کردنــد. پیش تر این لایحه در دولت 
دوازدهم به مجلس ارائه شــد و باوجود موافقت نمایندگان، در ایستگاه شورای نگهبان 
به دلیل تقابل با اصل ۷۵ قانون اساســی و سیاســت چابک سازی دولت که مورد تأکید 
برنامه ششم توســعه بود، متوقف ماند. سال گذشته کمیسیون اجتماعی مجلس طرح 
تشــکیل وزارت بازرگانی را به میان آورد که با توجــه به اولویت لایحه محوری قوانین و 
وعده رئیس جمهور مبنی بر ارائه لایحه، مسکوت ماند. در نیمه دوم سال ۱۴۰۱ نمایندگان 
مجلس بار دیگر موضوع استیضاح سید رضا فاطمی امین را به دلیل بی ثباتی قیمت ها و 
نبود مدیریت کارآمد در تنظیم بازار و همچنین ضعف مدیریت بازار خودرو پیش کشیدند 
که به دلیل بهبود عملکرد در مقایســه با سال گذشته این موضوع منتفی شد. نرخ تورم 
۱۲ ماه منتهی به بهمن ۱۴۰۱ طبق گزارش مرکز آمار برابر ۴۷٫۷ درصد بوده و فشــار تورم 
و بی ثباتــی قیمت ها توان و قــدرت خرید خانوارهای ایرانی را حتــی در تأمین کالاهای 
اساســی کاهش داده است. با تداوم وضعیت نابسامان بازار و بی ثباتی قیمت ها، دولت 
همچنان بر تفکیک بخش بازرگانی از وزارت صنعت، معدن و تجارت اصرار دارد. چهارم 

بهمن سال گذشته بهادری جهرمی، سخنگوی دولت، خبر داد لایحه ای به منظور تشکیل 
ســازمان بازرگانی به تصویب رسیده که تشکیل آن نیازمند تأیید مجلس شورای اسلامی 
اســت. وی گفت: «علاوه بر اینکه ســتاد تنظیم بازار با مدیریت معاون اول تشکیل شده 
اســت، مجلس نیز طرحی با موضوع تشــکیل وزارت بازرگانی در دستور کار داشت که 
دولت هم موافقت کرد اما به سرانجام نرسید. لایحه ای در دولت به منظور ایجاد سازمان 
بازرگانی به تصویب رســید. این لایحه نهایی شده و با قید فوریت تقدیم مجلس خواهد 
شــد». هفدهم بهمن سال جاری، دولت لایحه تشکیل ســازمان بازرگانی را به مجلس 
ارائــه کرد. بنا بر ماده واحده ایــن لایحه به دولت اجازه داده می شــود به منظور تمرکز 
سیاســت گذاری، راهبری برنامه ریزی نظارت و ساماندهی امور مرتبط با حوزه بازرگانی و 
تنظیم بازار نســبت به ایجاد ســازمان بازرگانی و تنظیم بازار که در این قانون به اختصار 
«سازمان» نامیده می شود، زیر نظر مستقیم رئیس جمهور و با استفاده از امکانات نیروی 
انسانی ساختار و تشکیلات موجود در دستگاه های اجرائی و بر اساس اساسنامه ای که تا 
پایان فروردین سال ۱۴۰۲ به تصویب هیئت وزیران می رسد، اقدام کند. بر اساس این لایحه 
و در صورت تصویب نهایی در مجلس شورای اسلامی، سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولید کنندگان و شرکت بازرگانی دولتی ایران به همراه تمامی امکانات تعهدات، وظایف 
و مأموریت ها، ساختار و نیروی انسانی و اموال منقول و غیر منقول آنها و کلیه وظایف و 
مسئولیت های حوزه بازرسی، بازار به ترتیب از وزارتخانه های صنعت، معدن و تجارت و 
جهاد کشاورزی منتزع و به سازمان ملحق می شوند. علاوه بر دو ساختار مذکور، مطابق 
ماده واحده تشــکیل ســازمان بازرگانی تمام ســاختارهایی که در وزارت صمت و جهاد 
کشــاورزی مرتبط با بازرگانی باشند (شامل شرکت پشــتیبانی امور دام، سازمان توسعه 
تجارت، ســازمان توسعه روســتایی و... ) اجازه دارند با تصویب هیئت وزیران به سازمان 
جدید منتقل شوند. تشکیل سازمان بازرگانی و فعالیت آن به عنوان یک سازمان مستقل 

زیر نظر رئیس جمهور با توجه به اهداف تعیین شده برای آن و تشکیلاتی که به آن منتقل 
خواهند شد، بیانگر قصد دولت برای تنظیم بازار از مسیر واردات است.

تشکیل سازمان بازرگانی خارج از رصد مجلس
ایجاد سازمان بازرگانی مستقل از وزارتخانه های تولیدی و همچنین نظارت مجلس 
شورای اسلامی با توجه به سیاست واردات محوری بخش بازرگانی در دهه های گذشته، 
آن را خارج از دایره مســئولیت پذیری و پاســخ گویی قرار می دهد. تشــکیل یک سازمان 
مستقل از نظارت مجلس علاوه بر اینکه جایگاه نظارتی مجلس را در موضوع تنظیم بازار 
و حمایت از تولید زیر سؤال برده و تقلیل می دهد، بلکه دست این بخش را باز می گذارد 
تا عملکرد گذشــته را این  بار در جایگاه ســازمان بازرگانی به دور از هرگونه پاسخ گویی 
تکرار کند. با تشکیل سازمان بازرگانی بخشی از قوانین ازجمله قانون انتزاع یا به عبارتی 
قانون «تمرکز وظایف و اختیارات بخش کشــاورزی» کارایی خود را از دســت می دهد. 
قانون تمرکز یک دهه قبل و پس از ادغام بازرگانی در مجموعه وزارت صمت در مجلس 
تصویب و مطابق این قانون مسئولیت کل زنجیره تولید غذا به وزارتخانه جهاد کشاورزی 
سپرده شد. تا پیش از این وظایف و اختیارات بخش کشاورزی بین وزارتخانه های مختلف 
پراکنــده و ناهماهنگ بود کــه واردات بی رویه محصولات کشــاورزی، هزینه های گزاف 
توزیع و واسطه گری های ســوداگرانه از پیامدهای این چندپارگی و ناهماهنگی به شمار 
می رود. رویکرد وزارت بازرگانی به جای اســتحکام تولید بر افزایش واردات متمرکز بود 
در حالی که واردات باید در راستای تنظیم بازار و با حفظ پایداری تولید داخل باشد. تلاش 
برای تنظیم بازار از مسیر واردات یادآور تجربه دهه ۸۰ شمسی و افزایش بی رویه واردات 
شــکر اســت که تولید داخلی را در حالی که در چند قدمی خودکفایی بود تا مرز نابودی 
کشاند. اکنون پس از مخالفت مجلس با تفکیک بازرگانی از وزارت صمت، اصرار دولت 
به تشکیل ســازمان بازرگانی موضوعی اســت که برخی آن را پاک کردن صورت مسئله 
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عنوان می کنند. علیرضا عباســی، عضو کمیسیون کشــاورزی مجلس شورای اسلامی ، 
اقدام دولت برای تشــکیل ســازمان بازرگانی یا ادامه همان وزارت واردات (بازرگانی) را 
پاک کردن صورت مســئله مشکلات بخش تولید و تنظیم بازار بیان می کند. «در صد سال 
گذشــته حداقل ۱۱ بار وزارت بازرگانی با وزارت صنایع ادغام و مجددا تفکیک شده است 
که این مســئله نشان  می دهد یک ایراد اساســی در این بین وجود دارد و متأسفانه کسی 
کارشناســانه به این موضوع نمی پردازد. این اقدام دولت، اقدامی عجولانه، منفعلانه و 

غیر کارشناسی است و نه تنها مشکلی را حل نمی کند، بلکه بر مشکلات می افزاید».
بــه گفته این نماینده مجلس، بخش بازرگانی اساســا توجهی به تولید ندارد و نگاه 
اصلــی آن در تنظیم بازار واردات اســت و اگر هدف حمایت از تولید داخلی اســت،  با 
تأسیس سازمان یا وزارت بازرگانی نه تنها اهداف تعیین شده برای تفکیک وزارت صمت 
و جهاد کشاورزی محقق نمی شــود، بلکه موجب آسیب رسیدن به بخش تولید چه در 

حوزه کشاورزی و چه در حوزه صنعت می شود.
تشکیل سازمان بازرگانی قانون تمرکز را نابود می کند

بر اساس لایحه تشــکیل ســازمان بازرگانی و با موافقت مجلس شورای اسلامی و 
تأیید شورای نگهبان، سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و شرکت بازرگانی 
دولتی ایران به همراه تمامی امکانات تعهدات، وظایف و مأموریت ها، ســاختار و نیروی 
انســانی و اموال منقول و غیر منقول آنها و کلیه وظایف و مسئولیت های حوزه بازرسی، 
بــازار به ترتیب از وزارتخانه های صنعت معدن و تجارت و جهاد کشــاورزی منتزع و به 

سازمان ملحق می شوند.
تشــکیل ســاختاری عریض و طویل و بزرگ مرتبط و انتقال سازمان های دیگر به این 

سازمان امکان نظارت مجلس و پاسخ گویی این سازمان به مجلس را کاهش می دهد.
از طرفی بر اساس بند ۴ این لایحه با اعطای مجوز مجلس برای انتقال سازمان ها از 
وزارتخانه های مختلف به سازمان بازرگانی، امکان انفکاک شرکت پشتیبانی امور دام نیز 
از وزارت جهادکشاورزی وجود دارد و به این ترتیب هر سه بند مورد تأکید در قانون تمرکز 
وظایف و اختیارات بخش کشاورزی عملا منتفی و قانون از بین می رود و علاوه بر بخش 

تولید، ساختار اجرائی کشور با مشکل مواجه می شود.

ادامه از صفحه اول

نجات درختان ریشه در باد
 از آنجــا که اغلب این درختان از بین گونه های با توان بالای دیرزیســتی 
مثــل بلوط، کنار، بنه و اُرس هســتند که در شــرایط معمول بین دو تا ســه 
هزار ســال می توانند عمر کننــد، عملیات نجات آنها می تواند بســیار مهم 
و راهبــردی باشــد. به ویژه اگر بدانیم ارزش متوســط یک درخت ۵۰ســاله 
بــه دلیل ۳۳ خدمتــی که ارائــه می دهد تــا ۲۰۰ هــزار دلار ارزش گذاری 

شده است. 
درویــش می افزایــد: البته پیش تــر تلاش های پراکنده ای توســط برخی 
هم وطنان در جای جای کشور برای شناسایی و نجات این درختان انجام شده 
که به هر دلیل نتوانســته دوام یابد. بایــد یادی کنم از مهدی طباطبایی عزیز 
و خانه لیرک در ســیوند که آنها هم چند ســال پیش کوشــیدند تا چراغ این 

نهضت را روشن نگه دارند... 
اما امــروز به همت بنیــاد الگــن و هم وطنان ســبزاندیش می خواهیم 
ایــن  بار به شــکلی حرفــه ای و جدی تر به ایــن موضوع مهــم بپردازیم. از 
تمامــی معماران یــا طراحانی کــه می توانند برای این ســاماندهی طرحی 
ارائه کننــد، خواهش می کنم تا دیدگاه ها و پیشــنهادیه های خود را برای ما 

ارسال کنند.
بایــد بگویم که واقعا حیف اســت ایــن درختان ارزشــمند از بین بروند. 
نمی دانم چرا حساسیت همه ما به محیط زیست در سال های اخیر کم شده 
اســت؟ و البته می گویند در دوران فقر مادی و فقدان شــکوفایی اقتصادی 

همه چیز در حول این گونه مباحث وضعش بدتر می شود.
مــن هم به همراه دیگر رهپویان زاگرس، از تمامی کســانی که می توانند 
برای این ســاماندهی فکری ارائه کنند، خواهش می کنم تا به فکر باشــند و 
دیدگاه ها و پیشنهادهای خود را در هر کجا که می توانند مطرح کرده و کمک 

کنند تا این درختان ریشه در باد نجات یابند... .

با پدیده هوگربیتس چه کنیم؟
SSGEOS یــک حســاب کاربــری اینســتاگرام اســت کــه به  طــور منظم 

دریافت ها و تفســیرهای هوگربیتس را از کیهــان و اثراتی که او ادعا می کند 
بــر فعالیت لرزه ای زمیــن می گذارنــد، ارائه می دهد. ویدئوهای آموزشــی 
درباره نجــوم و موضوعات مرتبط را نیز به اشــتراک می گــذارد. مبنا و پایه 
پیش بینی هــای هوگربیتــس که البته در هیچ مجله علمی منتشــر نشــده 
اســت، هم ترازی های سیاره ای اســت که او بر این باور/ادعا است که قبل از 
زمین لرزه ها و به  طور بالقوه، باعث زلزله یا ســایر ســوانح طبیعی در سراسر 

جهان می شوند.
خوب اســت تــا مخاطبان هوگربیتــس و همه آنها که به شــیوه و روش او 
مشغول به توسعه ایده های شــبه علمی خود هستند، موارد پیش بینی های 
غلــط و غیرمعتبر و بی پایه را نیز راســتی آزمایی و بازتاب دهند تا صرفا یک 
زلزله مهم پیش بینی شده -۶ فوریه ۲۰۲۳-موجب نشود تا همه دیدگاه ها و 

نظراتش درست پنداشته شود.

رفتن آرام و خاموش
هرچنــد مســئولان نوعا ســعی در پنهان نگه داشــتن موضــوع از مردم 
می کنند تا مردم هراســناک نشــوند، ولی مردم خود بهتر احساس می کنند. 
مهاجرت های داخلی از اســتان های اصفهان و یزد و خوزســتان به شــمال 
کشور مبین همین موضوع است. مشکل آن است که مسئولان واقعیت ها را 

می دانند ولی خود را به ندانستن می زنند.
 همه می داننــد آلودگی هوا و مرگ بار بودن آن ناشــی از مصرف روزانه 
صــد میلیون لیتــر بنزین و نیز مــازوت آلوده بــه گوگرد اســت، ولی آن را 
فرامــوش می کننــد و باز هم درصــدد تولید بیشــتر اتومبیل هــای موجود 
و واردات هســتند و دائــم هــم از هــوای آلــوده و پیامدهــای ناگــوار آن 

سخن می  گویند. 
درحالی کــه آلودگی هــوا و آب باقــی می ماند و رو به تزایــد می گذارد، 
نابــودی هم زمان و تدریجی ســرزمین ایــران نیز اتفاق می افتــد. باور کنیم 
کــه نابودی اســرائیل -اگرچه واقعــی و بحق- هیچ کمکی بــه جلوگیری 
ازآســیب پذیــری ایران نمی کنــد. خودمــان با نگاه بــه داخل بایــد از آن 

جلوگیری کنیم.
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